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پرونـــده دریاچـــه ارومیـــه این بـــار روی میـــز دولـــت 
چهاردهـــم قـــرار گرفته تـــا تدبیر  نهایی بـــرای نجات 
و احیای آن اتخاذ شـــود. بزرگ تریـــن دریاچه داخلی 
کشـــور که روزگاری نه چندان دور عنـــوان بزرگ ترین 
دریاچـــه آب شـــور خاورمیانه را یدک می کشـــید، از 3 
دهـــه پیش تاکنـــون روزگاری غمبار از خشـــکیدگی و 
بحران را پشت سر گذاشـــته و حالا برای ادامه حیات 
چشـــم انتظار همـــت مســـئولان و اتخـــاذ تصمیماتی 
درســـت در حـــوزه نرم افـــزاری اســـت؛ طرحـــی که با 
هدف بهـــره وری آب، کاهـــش مصرف آب کشـــاورزی 
در حوضـــه آبریـــز دریاچـــه و کمک به سیســـتم های 
کشـــاورزی و روســـتایی پایـــدار تعریـــف شـــده و قرار 
اســـت سیاســـت های مربـــوط بـــه اصـــاح الگـــوی 
کشـــت با جلـــب مشـــارکت و همراهی کشـــاورزان را 
در منطقـــه ترویـــج دهـــد. طرح هـــا و برنامه هایـــی 

که به باور بســـیاری از کارشناســـان، نتایـــج مثبتی را 
کســـب نکرده و ضمن نادیده گرفتـــن رعایت الگوی 
کشـــت، همچنان شـــاهد کشـــت محصولات پرآب بر 
بـــا ارزش افـــزوده انـــدک در حوضـــه آبریـــز دریاچـــه 
ارومیـــه هســـتیم. چنـــدی پیـــش در اولین جلســـه 
کارگـــروه ملی نجـــات دریاچـــه ارومیه، ایـــن موضوع 
مهـــم ملـــی بـــار دیگـــر مـــورد بررســـی قـــرار گرفته و 
اعضـــای آن متفق القول بـــه این نتیجه رســـیدند که 
بخشـــی نگری قادر بـــه رفع مشـــکات دریاچه نبوده 
و نجـــات و احیای آن نیازمند ســـاختاری فرااســـتانی 
بـــا مدیریتی ملی اســـت. »محمدرضا عـــارف« معاون 
اول رئیس جمهور، مشـــکل دریاچه ارومیـــه را یکی از 
مهمترین مســـائل ملی ایران معرفی کـــرده و حل آن 
را نیازمند عـــزم ملی و راهکاری ملی دانســـت. عارف 
تأکیـــد کرد کـــه از دیـــد دولت چهاردهـــم، طرح های 
نجات دریاچه ارومیه کـــه در دولت های قبل تصویب 
شـــده محترم اســـت، اما از این پس، تاش ها بر رفع 
نواقـــص و تقویت نقـــاط قوت معطوف خواهد شـــد. 
در همیـــن راســـتا گفت و گویـــی اختصاصی بـــا دبیر 
کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه و اســـتاندار جدید 
تهـــران انجـــام داده ایم تـــا ضمـــن واکاوی طرح های 

نجـــات در حوزه هـــای نرم افـــزاری و ســـخت افزاری، 
وضعیـــت کنونـــی دریاچـــه و نحـــوه جلـــب اعتماد و 
مشـــارکت عمومـــی کشـــاورزان به منظـــور عملیاتـــی 
کـــردن مصوبه هـــا و تضمین آینـــده ای پایـــدار و امن 
برای ساکنان آن را مورد تشـــریح و بررسی قرار دهد.
»ایـــران« بـــا »محمدصـــادق معتمدیـــان« در آخرین 
روزهای مســـئولیتش به عنوان اســـتاندار آذربایجان 
غربـــی و دبیر کارگـــروه ملی نجـــات دریاچـــه ارومیه 
گفت و گـــو کـــرده و این مصاحبـــه زمانی چاپ شـــده 
که معتمدیـــان، مأموریـــت جدید خـــود را در دولت 
چهاردهـــم به عنـــوان اســـتاندار تهـــران آغـــاز کـــرده 
اســـت. معتمدیان به »ایـــران« می گویـــد: »وضعیت 
بحرانـــی دریاچه ارومیه فرآیندی اســـت کـــه از 3 دهه 
گذشـــته آغاز شـــده و تا به امروز ادامه دارد. تغییرات 
اقلیمـــی )افزایـــش بی رویه دمـــا، کاهـــش بارندگی و 
خشکســـالی( یکی از مهم ترین مؤلفه های تأثیرگذار 
در خشـــکیدگی دریاچه ارومیه به شـــمار می رود. طی 
چنـــد ســـال اخیر شـــاهد بودیـــم که سرشـــاخه های 
اصلـــی 11 رودخانـــه منتهی بـــه دریاچه ارومیـــه که در 
ارتفاعات صعب العبور قرار داشـــته و پیشـــتر شـــاهد 
بارش هـــای چندمتـــری بـــرف در مناطـــق مختلـــف 

آن بودیـــم، 60 الـــی 65 درصـــد ذخایر برفی خـــود را از 
دســـت داده انـــد. از طرفـــی، افزایش بی ســـابقه دما 
نیز نقـــش قابل توجهی در تبخیر آب دریاچه داشـــته 
و همزمـــان با کاهش عمـــق دریاچه رســـوبات نمکی 
آن را نیـــز افزایش داده اســـت. طبق گفته اســـتاندار 
ســـابق آذربایجـــان غربی، این اســـتان در تابســـتان 
ســـال جاری گرم ترین تابســـتان در نیم قرن گذشته 
را پشت سر گذاشته و شـــاهد تبخیر زیادی در دریاچه 
و رودخانه هـــای همجـــوار بودیم. از طرفی شـــاهدیم 
کـــه حقابه هـــای رهاســـازی شـــده از طریق ســـدها، 
رودخانه ها، ســـیاب ها و روانـــاب در حوضه دریاچه 
ارومیـــه، در فصـــول بارندگی و کشـــاورزی به درســـتی 
تأمین نمی شـــود.« وی بـــه پروژه های انتقـــال آب به 
دریاچـــه ارومیـــه از ســـد کانی ســـیب، ســـد چپرآباد، 
ســـیلوه و کانـــال 37 کیلومتـــری کانی ســـیب اشـــاره 
کـــرده و تأکیـــد می کنـــد: »ســـاخت و بهره بـــرداری از 
ایـــن پروژه هـــا کـــه یکـــی از بزرگ تریـــن پروژه هـــای 
غرب آســـیا به شـــمار می رود، از دوره های گذشته آغاز 
شده و در اســـفند 1401 با حضور رئیس جمهور شهید 
افتتاح شـــده و به بهره برداری رســـید. متن کامل این 

گفت و گـــو در ادامـــه از نظرتـــان می گذرد: 

جناب استاندار، نقش مداخلات 
انسانی و الگوی کشت ناصحیح را تا چه 

حد در خشکیدگی دریاچه ارومیه مؤثر 
می دانید؟

طی ســـال های گذشـــته، 3 اســـتان همجوار 
دریاچه ارومیه )آذربایجـــان غربی، آذربایجان 
شـــرقی و کردســـتان( بـــا در پیـــش گرفتـــن 
سیاست های نامناســـب در حوزه نرم افزاری و 
تغییر الگوی کشت، نتیجه عکس گرفته و به 
وضعیت بحرانی دریاچه ارومیه دامن زده اند. 
متأسفانه یکی از آســـیب های موجود، تمرکز 
بیش از حد بر سیاســـت های سخت افزاری و 
عدم توجه به حـــوزه نرم افـــزاری و تغییر رفتار 
مـــردم و کشـــاورزان در حوزه کشـــت و زراعت 
بـــود، چرا کـــه تغییر رفتـــار، به دلیل ســـروکار 
داشـــتن با مـــردم و اقنـــاع و آمـــوزش آنها کار 
بســـیار ســـختی اســـت. مردم بایـــد متقاعد 
شـــوند تا ارزش افزوده ایجاد شـــده و درنتیجه 
تغییر رفتار صورت گیرد. این در حالی اســـت 
که طی ســـال های گذشـــته عمـــده اقدامات 
بـــا هـــدف احیـــای دریاچـــه ارومیه بـــر حوزه 
ســـخت افزاری )ســـاخت ســـد و کانـــال و...( 
متمرکز شـــده و مســـائلی مانند تغییر الگوی 
کشـــت نادیده گرفته شـــده است. همچنین 
طی ایـــن ســـال ها حداقـــل 140 هـــزار هکتار 
اراضی جدید به بخش کشاورزی افزوده شده 
ع بسیاری به  و از دیم به آبی تبدیل شـــد. مزار
باغات تبدیل شـــده و در آن کشت محصولات 
پرآب بـــر انجام شـــد. طبق مطالعـــات دقیق، 
57 درصـــد آب مصرفی در اســـتان آذربایجان 
غربـــی صـــرف محصـــولات غیراســـتراتژیک 
مانند یونجه )32 درصد(، ســـیب )18 درصد( 

و چغنـــدر )7 درصد( می شـــود.

چند درصد از پروژه های سخت افزاری 
برای نجات دریاچه ارومیه به اتمام 

رسیده است؟
یکی از چالش های موجود به مشـــکل دیرینه 
پرداخـــت حقابه و تخصیـــص آب میان وزارت 
نیـــرو و ســـازمان محیط زیســـت بازمی گردد. 
ســـال گذشـــته 2میلیـــارد و 200 میلیـــون متر 
مکعب رهاســـازی از طریق استان آذربایجان 
غربـــی به ســـمت دریاچه ارومیه انجام شـــد. 
مشـــکل اصلـــی اینجاســـت کـــه در ســـنوات 
گذشـــته، ارتبـــاط منطقی میان مســـئولان با 
مـــردم و کشـــاورزان انجـــام نشـــده و بـــه تبع 
آن توفیقاتـــی نیـــز در تغییر الگوی کشـــت در 
منطقه حاصل نشده اســـت. در همین راستا 
نیـــز بســـیاری از پروژه های ســـخت افزاری در 
ســـنوات گذشـــته به دلیل معارضـــات محلی 
روی زمیـــن مانـــده اســـت. بـــرای حـــل ایـــن 
مشـــکل، اقناع ســـازی را در دســـتور کار قـــرار 
داده و طی 2 ســـال و باوجود مشـــکات مالی 
متعـــدد، پروژه های ســـخت افزاری نیمه تمام 
را بـــه اتمـــام رســـانده ایم. طـــی ســـال های 
گذشـــته، پرونـــده احیـــای دریاچـــه ارومیـــه 
به دلیـــل درگیر نشـــدن اســـتان های همجوار 
از ریل کارشناســـی خود خارج شده و پرونده 
فنی و زیســـت محیطی مانند دریاچـــه ارومیه 
به پرونـــده ای پرچالش با مشـــکات قومیتی 
و امنیتـــی تبدیل شـــد. خوشـــبختانه با عزم 
ملی و اســـتانی همه پروژه های ســـخت افزاری 
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دریاچه ارومیه؛ از حال بد به حال خوب

گفت وگو

بیتا میرعظیمی

خبرنگار

کـــرده و درآمـــد و ارزش افزوده آن نســـبت به 
محصولی مانند سیب حداقل 12 برابر است. 
بنابراین در تاشـــیم تا طرح هـــای جایگزین 
برای کشـــت محصـــولات کـــم آب برَ بـــا ارزش 
افـــزوده بالاتـــری را در منطقه ارائه نمـــوده و از 
آنهـــا حمایـــت کنیـــم. در حال حاضـــر نیمی 
از باغـــات ســـیب اســـتان آذربایجـــان غربی، 
درختانی بالای 30 ســـال داشـــته و همه ساله 
شـــاهد تجمیع بخـــش زیـــادی از محصولات 
نامرغـــوب کنـــار جاده ها هســـتیم.  در طرح 
اول قـــرار اســـت 50 درصد باغـــات طرح حوزه 
ارس را کـــه به صـــورت پایلوت اجـــرا کرده ایم 
عملیاتی کـــرده و باغـــداران به جای ســـیب، 
گردو و پســـته کشت کنند. دولت نیز مداخله 
کرده و با خرید نهال، کـــود و نهاده های دیگر 
از باغـــداران و کشـــاورزان حمایـــت می  کند. 
برای تولیـــد انبوه و افزایش درآمد کشـــاورزان 
یک بـــازه زمانـــی 5-4 ســـاله تعییـــن گردیده 
که امیدواریم بـــا محوریت جهاد کشـــاورزی، 
طرح های مورد نظر اجرایی شـــده و با تقویت 
زیرساخت های کشاورزی و فعالیت مروجین 
و احیـــای مراکز خدماتی، معیشـــت باغداران 

بهبود قابـــل توجهی پیـــدا کند.

جناب استاندار، آیا نگاه ملی و نه استانی 
می  تواند دریاچه ارومیه را از خشکیدگی 

نجات دهد؟
باید توجه داشـــت که عاوه بر ســـازمان جهاد 
کشـــاورزی، بایـــد دســـتگاه های دیگـــر ماننـــد 
ســـازمان محیط زیســـت و وزارت نیرو نیز پای 
کار آمـــده و سیاســـت ها و برنامه هـــای لازم را با 
نگاه ملـــی و نه اســـتانی پیش بـــرد. طبیعتاً در 
ایـــن مســـیر مشـــکات و چالش هایـــی وجود 
خواهـــد داشـــت که بـــا آسیب شناســـی دقیق 
و بازنگـــری در روش ها و شـــیوه های ناکارآمد، 
می  تـــوان ایـــن دغدغه ملـــی و بیـــن المللی را 
برای همیشـــه حل و فصل کرد. خوشـــبختانه 
در حـــوزه علمـــی نیـــز شـــاهد نقش آفرینـــی 
اساتید برجســـته مرتبط با بخش های مختلف 
دریاچه ارومیه در دانشـــگاه های ارومیه، تبریز 
و کردســـتان هســـتیم. در دانشـــگاه ارومیـــه 
پژوهشـــگاه دریاچـــه ارومیه راه انـــدازی کرده و 
زمینـــه حضـــور کارشناســـان مجـــرب را فراهم 
کرده ایـــم. در حـــال حاضر طـــرح تحقیقاتی با 
هدف بهره وری و کاهش مصرف آب در 10 نقطه 
بحرانی حوضه آبریز دریاچـــه ارومیه و با کمک 
فائـــو در 3 نقطه بحرانی آغاز شـــده و خروجی 
آن با کمـــک جوامـــع محلی مثمرثمر اســـت. 
بایـــد توجه داشـــت که اتفاقات مهـــم در حوزه 
نرم افـــزاری با اقنـــاع و آمـــوزش جوامع محلی 
امکانپذیر اســـت. ما طی این مدت، نقشـــه راه 
را به روزســـانی کرده ایـــم تا ا ن شـــاءالله با حضور 
دکتـــر عارف بـــه عنـــوان یکـــی از ذخائر علمی 
کشـــور، حیات دریاچه ارومیـــه را احیا و تثبیت 
کنیم. هم اکنون، وضعیـــت دریاچه ارومیه رو 
بـــه بهبود بـــوده و بایـــد تاش هـــا را در بخش 
نرم افـــزاری بـــر کاهـــش مصـــرف آب بـــا کمک 
مردم و کشـــاورزان معطوف کرده و شرایط لازم 
را بـــرای تأمین حقابه مهیا کنیم. خواســـته ای 
کـــه با عـــزم ملی به ســـرمنزل مقصود رســـیده 
و همزمان با مســـئولیت پذیری و پاســـخگویی 

دســـتگاه های مرتبـــط، تقویت خواهد شـــد.

برش

تکمیل شـــده و به بهره برداری رســـیده است. 
لاینینگ تونل کانی ســـیب در کمتـــر از 7 ماه 
توسط کارشناســـان داخلی انجام شـــده و در 
اســـفند ســـال 1401 فـــاز اول آب انـــدازی )300 

میلیون متـــر مکعب( آغـــاز گردید.

آیا رهاسازی آب در فصول غیرزراعی 
انجام شده؟ بسیاری از خبرهای منتشر 

شده در فضای مجازی از برداشت بی 
ع در  رویه آب در مسیر باغات و مزار

حوضه دریاچه خبر می دهند؛ آیا این 
موضوع را تأیید می  کنید؟

در فـــاز دوم بنـــا شـــد تـــا 4.5 کیلومتـــر کانال 
احداث شده و 80 میلیون مترمکعب آب مازاد 
به ســـد کانـــی ســـیب و در نهایت بـــه دریاچه 
ارومیـــه منتقل شـــود؛ طرحی کـــه در یک بازه 
زمانـــی کوتـــاه توســـط قـــرارگاه خاتم الانبیا به 
عنوان یکی از واحدهای توســـعه گرای عمرانی 
در ســـطح منطقـــه غرب آســـیا انجـــام گرفته 
و شـــاهد آب انـــدازی در خـــرداد ســـال جاری 
بودیـــم. رهاســـازی آب بـــه ســـمت دریاچه در 
فصول زراعی یکـــی از چالش های موجود بود. 
این موضوع، چالش هـــای تقابلی و اجتماعی 
بســـیاری را با مردم و کشـــاورزان پدیـــد آورده و 
زمینه برداشـــت های غیرمجـــاز آب در فصول 
زراعی را افزایش داده است. لذا سال گذشته، 
رهاســـازی را در فصـــل غیرزراعـــی و 3 ماه آخر 
ســـال انجام داده و خوشـــبختانه بخش قابل 
توجهـــی از آب ســـد کانی ســـیب بـــه دریاچه 
ارومیه انتقال داده شـــد. امســـال نیـــز درنظر 
داریـــم رهاســـازی آب به ســـمت دریاچـــه را در 
فصـــل غیرزراعی انجـــام داده و تا 480 میلیون 
مترمکعـــب آب را به صورت دائمـــی به دریاچه 

دهیم. انتقال 

وضعیت کنونی دریاچه )تراز، حجم و 
وسعت( نسبت به دوره مشابه در سال 

گذشته چگونه است؟ آیا می  توان نسبت 
به تداوم حیات دریاچه امیدوار بود؟

تاکنون بـــرای نجات و احیـــای دریاچه ارومیه 
2 هـــزار و 860 میلیاد تومـــان اعتبار تخصیص 
یافتـــه کـــه به قیمـــت روز، ایـــن میـــزان قطعاً 
چندیـــن برابـــر خواهد شـــد. آن هم درســـت 
در شـــرایطی کـــه تخصیصـــات هیچ بخشـــی 
100 درصـــدی نبـــوده و مـــا شـــاهد تخصیـــص 
100 درصـــدی اعتبـــارات از منابـــع مختلـــف 
بـــه دریاچـــه ارومیـــه بودیم. در حـــال حاضر، 
ســـاخت کانال هـــا و ســـد چپرآبـــاد بـــه اتمام 
رســـیده و 51 میلیون مترمکعب آب از طریق 
11 کیلومتـــر خط انتقال بـــه دریاچه آب اندازی 
انجام شـــده است. سال گذشـــته تراز دریاچه 

ارومیه 126۹.80 متر بود کـــه امروز به 1270.10 
متر رســـیده و تـــراز آن 30 ســـانتیمتر افزایش 
پیـــدا کرده اســـت. حجم آب دریاچه نســـبت 
به مدت مشـــابه سال گذشـــته )580 میلیون 
مترمکعب( بیش از دو برابر شـــده و به حدود 
یک میلیارد و 200 میلیون مترمکعب رســـیده. 
آن هـــم در شـــرایطی کـــه امســـال تابســـتان 
بســـیار گرمی را طی نیم قرن گذشـــته پشـــت 
ســـر گذاشـــته و روزانه 30 میلیون مترمکعب 
تبخیـــر آب صـــورت گرفتـــه اســـت. وســـعت 
دریاچـــه نیز نســـبت به مدت مشـــابه ســـال 
گذشـــته )606 کیلومتر( افزایش پیـــدا کرده و 
به 875 کیلومتر رســـیده اســـت. در حقیقت 
طی 30 ســـال گذشـــته نجات و احیای دریاچه 
ارومیـــه بـــه صـــورت تک بعـــدی انجام شـــده 
و مســـیر برداشـــت غیرمجـــاز آب از 74 هـــزار 
چـــاه غیرمجاز همـــوار شـــده اســـت. این در 
حالی اســـت که معیشـــت 74 هزار خانوار به 
حیات دریاچه ارومیه گـــره خورده و در صورت 
تعیین الگوی کشـــت مناســـب، امروز شاهد 

خشـــکیدگی دریاچه ارومیـــه نبودیم.

نظارت میدانی و کنترل شبانه روزی را 
تا چه حد در تداوم احیای دریاچه مؤثر 
می  دانید؟ آیا قرار نیست بخشی نگری 

حذف شده و به جای آن ساختار فرااستانی، 
مدیریت دریاچه را برعهده گیرد؟

امســـال فرمانداران، مسئولان سازمان محیط 
زیســـت، آب منطقـــه ای و جهـــاد کشـــاورزی 
نظـــارت میدانـــی را در دســـتور کار خـــود قرار 
داده و در مســـیر رهاسازی آب، اجازه برداشت 
توســـط کشـــاورزان و روســـتائیان را ســـلب 
کرده انـــد. در حقیقـــت مـــا بـــا بهره گیـــری از 
ظرفیت های اســـتانی و کنترل شـــبانه روزی و 
مراقبـــت، بخشـــی از حقابه را تأمیـــن کرده و 
بـــه دریاچه ارومیـــه انتقال دادیـــم. البته باید 
توجه داشـــت که بخشـــی نگری قـــادر به رفع 
مشـــکات دریاچه نبوده و نجـــات و احیای آن 
نیازمند ساختاری فرااســـتانی و مدیریت ملی 
اســـت. به لطف خـــدا در فروردین ماه ســـال 
جاری جشـــنواره فرهنگی، ورزشـــی و تفریحی 
دریاچـــه ارومیـــه در محوطـــه پـــل میانگـــذر 
دریاچـــه برگـــزار شـــد. صـــف 22 کیلومتـــری 
خودروها تا دریاچه ارومیه ادامه داشـــت و 70 
هـــزار تلفن همـــراه در آن منطقه فعـــال بود؛ 
جمعیتـــی 200 هـــزار نفـــری که ســـاعت ها در 
ترافیـــک منتظـــر ماندند تا خود را بـــه دریاچه 
ارومیه رســـانده و شادابی و حیات دوباره آن را 
از نزدیک ببینند. بنابراین بی انصافی اســـت 
کـــه بـــه خواســـته ها و عایق مردمـــی که این 
همه نســـبت به دریاچه ارومیه عرق و تعصب 

دارنـــد، بـــی توجهی کـــرد. ضمـــن اینکه این 
نگرانـــی همچنان بـــه قوت خود باقی اســـت 
که در صورت شکست احیای دریاچه ارومیه، 
معیشـــت، کشاورزی و ســـامت مردم استان 
آذربایجان غربـــی و اســـتان های همجوار در 
معـــرض تهدید جـــدی قرار خواهـــد گرفت.

دولت چهاردهم حل مسائل زیست 
محیطی را در اولویت قرار داده و بنا دارد 
این دغدغه ملی را با مدیریت ملی حل 

و فصل کند. آیا زیرساخت ها را برای 
رسیدن به این هدف کافی می  دانید؟

دکتر پزشکیان یکی از طرفداران حوزه زیست 
محیطی و احیای دریاچه ارومیه است. ضمن 
اینکـــه شـــخص رئیـــس جمهـــور پیش تر که 
نماینده منتخب مردم تبریز در مجلس بود، 
با حساســـیت و عاقه بســـیار زیادی موضوع 
دریاچـــه را دنبـــال کـــرده و بارهـــا از آخریـــن 
اقدامـــات و دســـتاوردها برای نجـــات دریاچه 
ارومیـــه بازدیـــد کـــرده اســـت. دکتـــر عـــارف 
نیـــز که هـــم اکنون ریاســـت کارگـــروه نجات 
دریاچـــه ارومیـــه را برعهـــده دارد، دغدغه ای 
جدی نســـبت بـــه احیـــای دریاچه داشـــته و 
در همـــان روزهـــای نخســـتین حضـــورش به 
عنـــوان معـــاون اول رئیـــس جمهـــور تأکید 
کـــرد که مســـائل زیســـت محیطـــی و احیای 
دریاچـــه ارومیه یکی از 4 دغدغه اصلی دولت 
چهاردهـــم محســـوب می  شـــود. در همیـــن 
راســـتا نیز بافاصله جلسه ای تشـــکیل داده 
و مســـائل مرتبط با احیای دریاچـــه ارومیه را 

مورد بررســـی قرار داد.

کشت محصولات کم آب برَ را تا چه حد در 
نجات دریاچه و اکوسیستم منطقه مؤثر 

می  دانید؟
اســـتان آذربایجـــان غربـــی دارای 3 حوضـــه 
آبریز ارس، دریاچه ارومیه و زاب اســـت. ما در 
تاشـــیم تا برنامه ها و طرح های ارائه شده در 
منطقه به کاهش مصـــرف آب، افزایش درآمد 
و بهبود معیشـــت مـــردم و کشـــاورزان منجر 
شـــود. هم اکنون، بیـــش از 3 هـــزار هکتار از 
اراضـــی حوضـــه ارس بـــه یکـــی از بزرگ ترین 
هلدینگ های کشـــاورزی واگذار شده تا انواع 
گردو و پســـته در باغات کشـــت شـــود. طی 3 
ســـال زحمت بی دریغ نیز شـــاهد تأســـیس 
بزرگ تریـــن باغ پســـته و گـــردوی خاورمیانه 
و دومیـــن مزرعـــه گـــردو جهـــان در منطقـــه 

ارس بودیـــم. محصولاتی که 
40 درصـــد  دســـت کم 

ب  آ ف  مصـــر ر  د
یـــی  فه جو صر

احیای 11 تالاب اقماری پارک دریاچه ارومیه چگونه صورت گرفته؟ آیا حقابه ها تأمین شده؟
خشـــکیدگی 11 تالاب اقماری پارک دریاچه ارومیه طی 20 سال گذشته آن هم در دوران ترسالی درست 

زمانـــی صورت گرفته که مـــا در حوضه دریاچه شـــاهد بارندگی های فوق نرمـــال بودیم. اما حقابه 
تأمین نشـــده و ســـازمان محیط زیســـت نیز پیگیری های جدی را انجام نداده اســـت. برای رفع 

ایـــن مشـــکل، در کارگروه زیربنایی و شـــورای برنامه ریزی، بـــرای اولین بـــار پرداخت حقابه 11 
تالاب اقمـــاری )80 میلیون مترمکعب( را مورد تصویب قرار داده و در نتیجه ســـال های 1401 

و 1402 شـــاهد احیای 11 تالاب اقماری پارک دریاچه ارومیه بودیم. خبری مســـرتبخش که 
به حضـــور دوباره پرنـــدگان مهاجر در تالاب ها، شـــور و نشـــاطی دوباره بخشـــیده و نوید 

سرزندگی و شـــادابی را در منطقه سر داد.

سال گذشته تراز 
دریاچه ارومیه 

1۲۶۹.80 متر بود که 
امروز به 1۲۷0.10 متر 

 رسیده و تراز آن
30 سانتیمتر افزایش 

پیدا کرده است

30
سانتیمتر

طبق مطالعات 
دقیق، 5۷ درصد آب 

مصرفی در استان 
آذربایجان غربی 

صرف  محصولات 
غیراستراتژیکی مانند 
یونجه )3۲ درصد(، 
سیب)18 درصد( و 
چغندر ) ۷ درصد( 

می شود

57
درصد

تاکنون برای نجات و 
احیای دریاچه ارومیه 
۲ هزار و 8۶0 میلیاد 

تومان اعتبار تخصیص 
یافته که به قیمت روز، 

این میزان قطعاً چندین 
برابر خواهد شد

سال گذشته، رهاسازی 
 را در فصل غیرزراعی و
3 ماه آخر سال انجام 

داده و خوشبختانه 
بخش قابل توجهی از 
آب سد کانی سیب   به 
دریاچه ارومیه انتقال 

داده شد

یکی از آسیب های 
موجود در حوضه دریاچه 

ارومیه، تمرکز بیش 
از حد بر سیاست های 
سخت افزاری و عدم 

توجه به حوزه نرم افزاری 
و تغییر رفتار مردم و 
کشاورزان در حوزه 

کشت و زراعت است

بخشی نگری قادر به 
رفع مشکلات دریاچه 

نبوده و نجات و احیای 
آن نیازمند ساختاری 

فرااستانی و با مدیریت 
ملی است

هم اکنون، وضعیت 
دریاچه ارومیه روبه بهبود 

بوده و باید تلاش ها را 
در بخش نرم افزاری بر 

کاهش مصرف آب با 
کمک مردم و کشاورزان 
معطوف کرده و شرایط 

لازم برای تأمین حقابه را 
مهیا کنیم؛  خواسته ای 

که با عزم ملی به سرمنزل 
مقصود رسیده و همزمان 

با مسئولیت پذیری و 
پاسخگویی دستگاه های 

مرتبط ، تقویت خواهد 
شد

طی  30 سال گذشته 
نجات و احیای دریاچه 

ارومیه به صورت 
 تک بعدی انجام شده

و  مسیر برداشت غیرمجاز 
آب از  ۷4 هزار چاه 

غیرمجاز هموار شده 
است.  این در حالی است 

که معیشت  ۷4 هزار 
خانوار به حیات دریاچه 

ارومیه گره خورده و در 
صورت تعیین الگوی 
کشت مناسب، امروز 

شاهد خشکیدگی دریاچه 
ارومیه نبودیم


